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Bio Obchod
Premiérové setkání podnika-
telů a odborníků zabývajících
se ve středoevropském prostoru
trhem s bio produkty pod náz-
vem Bio Summit 2008 potvr-
dilo očekávání organizátorů, že
toto téma v současné době
rychle nabývá na významu 
a plně si zaslouží specializo-
vanou konferenci. 
Dokládá to nejen vysoký počet
téměř 250 účastníků, kteří Bio
Summit ve čtvrtek 27.3.2008 
v Průmyslovém paláci na Vý-
stavišti navštívili, ale zejména
jejich aktivní zapojení do dis-
kuse řízené nejprve Martinem
Dokoupilem z Blue Strategy 
a poté odborným garantem
summitu Tomem Václavíkem 
z agentury Green Marketing. 

Celodenní odborný program
přinesl zevrubnou analýzu čes-
kého trhu bio potravin, jeho
srovnání se zahraničními zku-
šenostmi, a především konkrét-
ní případové studie na první
pohled riskantního zavádění
těchto produktů do obchodních
řetězců.
Přítomné účastníky nejvíce
zaujal instruktivní příspěvek
Manuely Rehn Jak se potravina
stane úspěšnou biopotravinou
(„nejen velmi přínosný po ob-
sahové stránce, ale především
skvělá schopnost zaujmout
konkrétními a působivými  pří-

klady“) a Toma Václavíka
(„velmi kultivovaně podaný
ucelený obraz českého trhu 
a jeho optimistický výhled“).
Pro dodavatele byl naprosto
stěžejní příspěvek o zavádění
biopotravin do obchodního
řetězce COOP v podání Josefa
Holuba a Pavla Strašáka
(„konkrétní zkušenosti z čes-
kého trhu jsou k nezaplacení“,
„přesně pro nás - praktické
informace“). 
Velmi zajímavé byly také pre-
zentace Toralfa Richtera o apli-
kaci nástrojů na podporu
prodeje v prodejnách („Praxe 
v přímém přenosu - skvělý
návod, jak na to. Stál by za dis-
tribuci do všech prodejních
míst, speciálně do obchodních
řetězců“) a Steena Haubjerga 
o zkušenostech se zaváděním
biopotravin v dánském maloob-
chodním řetězci („dobrý pří-
klad hlavně pro obchodníky,
škoda, že z Dánska a ne z ČR“). 
Závěry konference vyslaly
jasný signál, že by bylo vhodné
zlepšit celkový přístup vlády 
a státních autorit směřující 

Bio Summit 2008 - Rostoucí poptávku
po biopotravinách neuspokojuje současná
nabídka českých výrobců

k podpoře domácí biopro-
dukce. Nabídka domácích
výrobců bio potravin rozhodně
nedokáže rostoucí poptávku
uspokojit a podíl dovozů na
spotřebě bioproduktů tak v loň-
ském roce činil více než 60
procent. Pokud se naplní slova
Toma Václavíka, tak v roce
2008 očekávaný další až 100%
růst poptávky v ČR vybízí 
k povzbuzení domácí výroby,

Pokračování na str. 3

Martin Dokoupil

Manuela Rehn
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Bio Summit 2008 - Rostoucí poptávku po
biopotravinách neuspokojuje současná
nabídka českých výrobců

Nové evropské biologo zrušeno

především produkce farmářů, 
v jiném případě budou čeští
spotřebitelé konzumovat téměř
výhradně zahraniční bio výrob-
ky. A vzhledem k tomu, že 
v roce 2010 dosáhne podle
odhadů celková spotřeba bio
potravin v České republice
částky 6,5 mld. Kč, jedná se
rozhodně o zajímavou podnika-
telskou příležitost. 

Pokud účastníci na Summitu
něco postrádali, pak snad jen
podrobnější rozbor chování
spotřebitelů ve vztahu k bio
potravinám v České republice
(co preferují, jaké mají bloky 
v nákupním chování), fakta 
o využití bio v restauracích 
a hotelích a více případových
studií českých bioprodejců 
a biovýrobců - pro organizátory
se tak otevírá prostor program
příštího ročníku o tyto infor-
mace obohatit.
A pro výrobce se otevírá mož-
nost představit na Bio Summitu
2009 v rámci občerstvení další
skvělé bio lahůdky …  

Nová podoba evropského bio-
loga, tak jak byla schválena 
v únoru letošního roku a měla
začít platit od ledna 2009, byla
zrušena. Nové logo se totiž
příliš podobalo bio logu,
používaném neměckým dis-
kontním řetězcem Aldi. 
Dalším problémem nového
loga byla zkratka „bio“, která
se v anglicky mluvících zemích
EU pro biopotraviny nepoužívá.
Podle sdělení Evropské komise
bude v létě letošního roku
zahájena informační kampaň na
podporu biopotravin se součas-
ným logem. Její součástí bude
také veřejná soutěž o podobu
nového celoevropského bio
loga. Aby bylo na výběr nového
loga dostatek času, požádá
Komise Radu EU, aby o jeden
rok (do 2010) posunula plat-
nost nažízení EU 834/2007 
v oblasti značení, a tedy datum,
kdy začne být EU bio logo
povinně uváděné na obalech
biopotravin. Do té doby bude
nadále platit současné evropské
bio logo za stejných podmínek
(tedy dobrovolné značení),
dokud „nové“ logo nevstoupí 
v platnost. V praxi to znamená,
že příloha prováděcího před-
pisu pro nové nařízení bude
shodná se současnou přílohou
V nařízení rady ES 2092/91 
a bude později změněna dodat-
kem. 
Evropská komise věří, že
povinné celoevropské bio logo

pomůže spotřebitelům lépe
rozpoznat biopotraviny a dá jim
„jistotu toho, co kupují“. Řada
organizací ovšem tento krok
kritizuje s tím, že jednotné logo
by mohlo vytlačit soukromá
loga certifikačních agentur
nebo zemědělských svazů 
a proto, že jednotné logo jde
proti trendu k více místním,
regionálně specifickým pro-
duktům. 
Ředitel komunikace Soil Asso-
ciation Robin Maynard k tomu
řekl: „Motivem Bruselu pro
povinné Euro logo je spíše har-
monizace trhů na nejnižší
společný jmenovatel a maxi-
malizace globální konkurence-
schopnosti spíše než propagace
výhod ekologického zeměděl-
ství“. 
Skupina expertů v oblasti eko-
logického zemědělství z 21
zemí, která se minulý týden
sešla v bulharském Plovdivu,
aby diskutovala o budoucnosti
ekologického zemědělství v Ev-
ropě v kontextu revize Spo-
lečné zemědělské politiky, se
také vyjádřila k novému logu
EU. „Je to chaos“, řekl Francis
Blake, prezident IFOAM EU
Group, „a bude znamenat
spoustu problémů. Není možné
posunout platnost pouze části
nového nařízení - další časti
mají také dopady na ozna-
čování biopotravin a bude to
znamenat, že řada výrobků
bude muset měnit etikety
dvakrát. To je pro trh absolutně
nepřijatelné. Nejlepším řeše-
ním by bylo kompletně zrušit
požadavek na povinné logo,
což byl vždy velmi kontro-
verzní bod. Pak může nové
nařízení bez problémů začít
fungovat od ledna tak, jak je
plánováno“. 

Pokračování ze str. 1

Generálním partnerem Bio
Summitu 2008 byla společnost
Billa, organizátory společnosti
Blue Events (dříve INCOMA
Consult) a Green Marketing.
Konání Bio Summitu 2008 jako
odborný úvod do Velethu
Biostyl bylo účastníky hodno-
ceno velmi kladně. 
Podrobné informace o průběhu
akce získáte na adrese
www.biosummit.cz. Pokud byste
se rádi zapojili do širší diskuse

nad tématem biopotravin či
měli náměty pro program
příštího Biosummitu, kontaktujte
prosím sekretariát:
info@BlueEvents.eu. 

Státní podpora ekologického
zemědělství se dostává do další
fáze. V březnu odstartovala
dosud největší státní kampaň
na propagaci biopotravin. 
V následujících 3 letech  bude
do propagace biopotravin 
a zvýšení informovanosti spo-
třebitelů o ekologickém země-
dělství investováno celkem 
28 mil. Kč. Hlavními komu-
nikačními nástroji budou bill-
boardy, inzerce v tisku, ochut-

návky biopotravin nebo webové
stránky www.ziju-bio.cz.
„Trh s biopotravinami má v ČR
velký potenciál. V současné
době asi jen 5% spotřebitelů
kupuje biopotraviny pravidelně,
dalších 25% občas. Spotřeba
biopotravin na jednoho oby-
vatele byla v loňském roce asi
126 Kč. Odhadujeme, že po
skočení kampaně se tato čísla
znásobí, již v současné době je
podnikání v oblasti biopotravin

Začíná největší domácí kampaň 
na propagaci biopotravin

jednou z nejperspektivnějších
podnikatelských příležitostí,“
uvedl na dnešní tiskové kon-
ferenci ministr Petr Gandalo-
vič. Kampaň je financována
Státním zemědělským inter-
venčním fondem (SZIF) a Ev-
ropskou unií. „Celkově plyne 
z fondů Evropské unie 430 000
eur, stejnou částkou přispívá
SZIF. Kampaň bude realizovat
agentura Ogilvy&Mather,“ do-
dal ředitel SZIF Tomáš Révész.
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Tom Václavík
tom@greenmarketing.cz

Slovo šéfredaktora

Vážení přátelé,

když jsem před čtyřmi lety navrhoval na
setkání Akčního týmu pro ekologické zemědělství využít
možnosti Evropské unie a požádat o spolufinancování
velké informační kampaně na podporu spotřeby biopo-
travin, řada přítomných to brala jako vtip, někteří kroutili
hlavou s tím, že „přece nebudeme podporovat evropské
bio logo“. Šance mi připadá tak výhodná a potřeba tak
velká, že jsem se svého snu nevzdal. No a dnes je kam-
paň na světě, tedy na billbordech podél českých silnic.
Možná si řeknete, že trhu, který roste o 70 procent
ročně, přece nepotřebujeme nijak pomáhat. Opak je
pravdou. Jen pět procent obyvatel České republiky
kupuje dnes biopotraviny pravidelně, velká část stále 
o ekologickém zemědělství nemá dostatek informací,
aby se mohla rozhodnout, zda je kupovat nebo ne.
Největší překážkou pro větší akceptaci biopotravin je
jejich vyšší cena (Překvapení!), důvěra a vzdělanost
(tedy nedostatek, v obou případech).
Vzdělání spotřebitelů je klíčové pro dlouhodobý růst
prodejů biopotravin. Který subjekt na českém „bio poli“
si může dovolit uvolnit přes 20 milionů korun na vzdělá-
vací kampaň? Žádný. Ekologičtí zemědělci, výrobci 
a maloobchodníci s biopotravinami by tedy měli
zatleskat všem, kteří Ministerstvu zemědělství a SZIF
pomohli k tomu, aby projekt zpracovalo a do Bruselu
poslalo. Málokterý tržní segment se totiž může ve svém
růstu opřít o desítky milionů korun z veřejných financí.
Maloobchodníci a potravináři by této ojedinělé
příležitosti měli maximálně využít a vzdělávací aktivity
státní kampaně násobit vlastními informačními aktivi-
tami…tak, aby jejich zákazníci věděli, proč si připlácet
za kvalitní, české biopotraviny.

Biopotravinám zdar přeje

Ekologické zemědělství v ČR
rychle roste
Perspektivu podnikání v oblasti ekologického zemědělství a biopo-

travin dokládají také aktuální statické údaje. Počet ekologicky

hospodařících zemědělců se jen za první tři měsíce roku 2008

zvýšil téměř o 250 farem na celkový počet 1 564 farem, počet

výrobců biopotravin o téměř 50 podniků na celkových téměř 300

výrobců. Výměra zemědělské půdy se za stejné období zvýšila 

o téměř 10 000 ha a dosáhla více než 320 000 ha, což představuje

7,6 % z celkové výměry zemědělské půdy. V průběhu roku 2008 se

zvýšil také počet ekologických sadařů a vinařů, výměra ekologic-

kých sadů je v současné době 1 737 ha, výměra biovinic 353 ha.

Podrobné údaje jsou uvedeny v tabulce.

„Stabilní dlouhodobý nárůst počtu ekologických zemědělců i vý-

robců biopotravin je způsoben systematickou státní podporou ze

strany ministerstva i vysokou poptávkou po biopotravinách ze

strany spotřebitelů. Hlavními přínosy biopotravin pro spotřebitele

je absence konzervantů, reziduí chemikálií nebo geneticky modi-

fikovaných organismů, na druhé straně mohou spotřebitelé u biopo-

travin ocenit vyšší obsah vitamínů, minerálů, antioxidantů a dalších

zdraví prospěšných látek,“  vysvětlil ministr Gandalovič.

1.1. 31.3. Nárůst
2008 2008 za

01-03
2008

Počet ekofarem 1318 1564 246

Výměra zemědělské půdy 
v ekologickém zemědělství (ha) 312 890 322 396 9 506

Podíl ekologického zemědělství 
na celkové výměře
zemědělské půdy (%) 7,35 7,57 0,22

Výměra orné půdy (ha) 29 505 31 194 1 689

Výměra trvalých 
travních porostů (ha) 257 899 267 189 9 290

Výměra trvalých kultur 
(sady) (ha) 1 625 1 737 112

Výměra trvalých kultur 
(vinice) (ha) 245 353 108

Ostatní plochy (ha) 23 616 21 923 -1693

Počet výrobců biopotravin 253 297 44

Aktuální statistické údaje 

Zdroj: MZe



Maloobchodní síť BRNĚNKA,
provozující na Jižní Moravě
227 prodejen potravin, roz-
šiřuje svoji nabídku biopo-
travin. Biopotraviny nyní nabízí
nejen ve svých vlastních sedmi
brněnských prodejnách, ale
také v některých prodejnách
svých frančízantů. 

BRNĚNKA si zaregistrovala
logo „MOJE BIO“, se kterým
se chce prezentovat a časem
zavádět i svoje vlastní biopo-
traviny. „BIO sortiment pod-
porujeme také na nákupních
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První české biokuře v maloobchodě
Ekologická farma Abatis uvedla nedávno na pražský maloobchodní trh první české bio mražené kuře.
Mražené biokuřecí je k dostání například v pražské prodejně BIOTOP za 297,- Kč/kg nebo přímo na
farmě Abatis za přibližně 250,- Kč/kg. Farma Abatis také produkuje bio slepičí maso, které dodává
například do prodejen Makro. 

Nový bio jogurt z Valašska
Mlékárna Valašské Meziříčí se stala druhou českou mlékárnou, po
Olmě, která nabízí bio jogurt. Mlékárna tak rozšířila svou řadu
mléčných bio zakysaných nápojů a přichází na trh s novými jogurty
ve třech chuNových variantách: jogurt bílý - bez příchutě, jogurt 
s borůvkami a s jahodami.
Nové jogurty z Mlékárny Valašské Meziřící neobsahují škrob 
a jsou zpracovány ve své původní tučnosti - bílý jogurt 3 % tuku,
ovocný jogurt 2, 5 % tuku. Jogurty obsahují sušenou syrovátku,
živou jogurtovou kulturu a 22 % ovoce.

Nové sýry z Velkého Meziříčí
Mlékárna Lacrum Velké Meziříčí uvádí na trh řadu sýrů z českého biomléka
pod chráněnou značkou Amálka. Mléko pro výrobu sýrů pochází z eko-
farem na Šumavě a Vysočině. Samotná výroba probíhá tradičním šetrným
způsobem, tedy s velkým podílem lidské ruční práce. Způsob zpracování se
pak odráží na chuti a vlastnostech výrobku.
Nové výrobky jsou v následující sýrové škále:
Eidam 30 %, Eidam 45 %, Gouda 48 %, Partner sýr s velkými oky 45 %,
Eidam se směsným kořením 45 %, Eidam se zele-ným pepřem 45 %. Eidam
i Gouda existují i v uzené formě. Mlékárna také připravuje bio tvrdý tvaroh
na strouhání 32 % a čerstvé máslo. 
Zdroj: www.biospotrebitel.cz, www.lacrumvm.cz, www.mlekarna-valmez.cz

dnech VELETRH NA
VELETRHU, kde se doda-
vatelé BIO sortimentu mají
možnost prezentovat všem
členům sítě. Dále BIO pod-
porujeme i zařazením jednot-
livých položek do Letákových
akcí. Uvažujeme i o speciálním
promo letáku jen na BIO“, říká
Marek Burian, vedoucí největší
prodejny sítě na ulici Purky-
ňova v Brně.  
„Na prodejnách se snažíme
biopotraviny maximálně zvidi-
telnit - označením nad regálem,
na podlaze, jednotlivé lišty,
upoutávky přímo u zboží. 
V těchto regálech jsou vždy
zakomponovány prvky dřeva,
aby bylo hned na první pohled
vidět, že jde o BIO“, dodává
Burian.

Nedávno rekonstruovaná pro-
dejna Pramen na Purkyňové
ulici nabízí zákazníkům při-
bližně 450 bio položek. „Sna-
žíme se o pestrou škálu
nabídky čerstvého bio zboží, od
mléčných výrobků, přes
každodenně čerstvé biopečivo,
ovoce-zelenina, bio hovězí
maso, bio vejce, ovocné šťávy 
a další. V sortimentu máme i
produkty FAIR TRADE, který
má vždy samostatný regál a je
označen vodorovným i svislým
značením“, zdůrazňuje Marek
Burian.

Biopotraviny v síti BRNĚNKA

Bionovinky na českém trhu

PLUS
rozšiřuje
řadu BioBio
BioBio pomerančový džus je
dalším výrobkem z řady biopo-
travin diskontního řetězce Plus.
„Džus je vyrobený z pome-
rančů z ekologické produkce 
a jeho obal je plně recyklo-
vatelný,“ říká David Kolář 
z Plusu a dodává: „Pomeran-
čová šťáva je tak další biopo-
travinou, která plně odpovídá
modernímu životnímu stylu 
a zdravým trendům ve stravo-
vání.“ 
BioBio pomerančový džus je
vyrobený ze šťávy a z dužniny
biopomerančů. Chutná lahod-
ně, má přírodní a výrazné aro-
ma. Prodává se v recyklovatel-
ném obalu, a splňuje tak
vysoké nároky na zodpovědný
přístup k životnímu prostředí.
„Ekologické chování stejně
jako kvalitní biopotraviny jsou
pro Plus velmi důležité,“
vysvětluje David Kolář z Plusu.
Cena BioBio pomerančového
džusu je 39,90 Kč. V týdnu od
4. do 10. dubna bude džus 
k dostání za akčních 22,90 Kč.
Mezi další novinky BioBio uve-
dené nedávno patří Jogurtový
nápoj Lassi, jablečné pyré,
ovocný džem, směs bylinek,
mražená polévková zelenina 
a máslové sušenky s čokolá-
dou.



vydává ročenku 

Český trh s biopotravinami 2008

Green marketing ve spolupráci s Českým a slovenským odborným nakladatelstvím
připravují další aktualizované vydání ročenky Český trh s biopotravinami 2008. 
Spojením mediální síly největšího odborného vydavatelství v oblasti obchodu potravin 
a jedinečného know how marketingové agentury specializované na trh s biopotravinami vzniká
materiál, který vám pomůže růst stejně strmě, jako roste český trh s biopotravinami. 

Ročenka nabídne detailní analýzu 
českého bio trhu ... a mnohem více.

Kromě analýzy českého trhu s biopotravinami, kterou
vypracovává každý rok Green marketing, přinese ročenka
2008 aktuální a čerstvé informace, nejdůležitější data 
o českém i světovém trhu, vývoj spotřeby, přehled 
největších firem v oboru a výhled na další vývoj v roce
2008 a 2009.

Vybíráme z obsahu:

■ Trh s biopotravinami ve světě

■ Nové produkty na trhu v ČR

■ Hlavní události 2007

■ Struktura trhu s biopotravinami v ČR

■ Produktová analýza

■ Maloobchodní prodej biopotravin v ČR

■ Analýza spotřebitelů biopotravin

■ Nové trendy v chování spotřebitelů

■ Jak správně komunikovat biopotraviny

■ Předpověď budoucího vývoje

■ Případové studie

■ Poprvé přehled českého trhu s výrobky Fair Trade

Ročenka bude vydána v dubnu 2008. 

ČESKÝ TRH
S BIOPOTRAVINAMI

ve spolupráci s

2008

Předběžné objednávky posílejte na Mgr. Toma Václavíka, tom@greenmarketing.cz.

Zájemci o inzerci v ročence kontaktujte JUDr. Jána Krajče, krajc@con−praha.cz.

ve spolupráci s
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Olomoucká akciová společnost
Olma loni výrazně navýšila
výrobu biopotravin. Druhý
nejvýznamnější tuzemský vý-
robce mléčných výrobků loni
zpracoval více než 6,7 milionu
litrů biomléka, což představuje
meziroční nárůst o 178 procent.
Navýšením výroby biopro-
duktů Olma reagovala na ros-
toucí poptávku po zdravé
výživě v Česku, řekl ČTK
obchodní ředitel mlékárny Jan
Vařeka. 
Společnosti se podařilo podle
něj navýšit výrobu mléčných
biopotravin díky novým doda-
vatelům biomléka. Kromě tu-
zemských firem ho olomoucké

společnosti dodávají i zahra-
niční farmáři. „Vzhledem 
k růstu segmentu trhu s biový-
robky předpokládáme nárůst
naší bioprodukce i v letošním
roce. Otázkou však je, zda 
a v jakém množství se nám
podaří získat nové dodavatele,“
uvedl Vařeka. 
Olma vyrábí certifikované
biopotraviny od roku 2000.
Podle informací společnosti
tehdy získala certifikát
opravňující k výrobě biopo-
travin Bio Via Natur jako první
mlékárna v tuzemsku. Olo-
moucká mlékárna nyní dodává
na trh čerstvé biomléko, bio
jogurtové nápoje a bio jogurty. 

V neděli 30. března byly na
veletrhu Biostyl 2008 vyhlá-
šeny výsledky spotřebitelské
ankety „Nejoblíbenější česká
biopotravina roku 2007“. Tento
titul letos získaly Čoko-ko-
kosky se špaldovou moukou 
z Biopekárny Zemanka. Na
druhém místě se v hodnocení
spotřebitelů umístil bílý jogurt
z kozího mléka z rodinné farmy
Pavla a Jitky Dobrovolných
DORA, třetí místo získala
hrušková pálenka z hrušek
Madame Verte ze Zámeckých
sadů Chrámce manželů Syro-
vátkových.
Vítěz soutěže získal možnost
užívat na svých výrobcích
označení „ČESKÉ BIO 2008“,
všichni tři ocenění obdrželi
kupon na bezplatné užívání
stánku na veletrhu Biostyl
2009.
Produkty Biopekárny Zemanka
tak vyhrály ve dvou soutěžích 
- kromě Nejoblíbenější biopo-
traviny také  v rámci soutěže
Česká biopotravina roku 2007,

kde byly v únoru 2008 od-
bornou porotou vyhlášeny
Špaldové krekry s dýňovým
semínkem a česnekem jako
vítěz kategorie pečivo. 
Soutěž pořádalo občanské
sdružení PRO-BIO LIGA ve
spolupráci se společností 
Incheba Praha, která je mimo
jiné pořadatelem veletrhu
Biostyl. Spotřebitelé mohli od
14. února do 30. března 2008
hlasovat pro svou nejoblí-
benější biopotravinu formou
anketních lístků či elektronicky
na adrese www.biospotrebi-
tel.cz. Vybírat mohli ze 76
výrobků, které byly přihlášeny
do odborné soutěže Česká
biopotravina roku 2007, z níž
nominace na Nejoblíbenější
českou biopotravinu roku vy-
chází. Třetího ročníku soutěže
se zúčastnilo na 2 200 hlasu-
jících spotřebitelů. 

Tisková zpráva 
PRO-BIO LIGY

Olomoucká mlékárna Olma
loni navýšila produkci
biopotravin

Nejoblíbenější česká
biopotravina 2007

Obaly − Obliba ekologických
tašek stoupá
Stále více Čechů si odnáší
domů nákupy v ekologických
taškách, které jsou určeny pro
vícenásobné použití a při
jejichž výrobě jsou používány
materiály nezatěžující životní
prostředí. 
V některých obchodních řetěz-
cích již prodej nových recyklo-
vatelných tašek předčil spo-
třebu klasických igelitek. 
Například hypermarkety Inter-
spar loni v září zahájily prodej
tašek vyrobených z brambo-
rového škrobu a do poloviny
letošního ledna jich lidé koupili
několik set tisíc. Zájem o tyto
ekologické tašky byl podle ge-

nerálního ředitele společnosti
SPAR Česká obchodní spo-
lečnost Martina Hrušky téměř
dvakrát vyšší než o klasické
igelitové tašky. 
Prodej jutových a recyklovatel-
ných igelitových tašek si
pochvaluje také společnost
Tesco Stores ČR. „Jutovou
tašku, jejíž prodejní cena činí
40 korun a lze ji používat
opakovaně, jsme našim zákaz-
níkům představili v srpnu
loňského roku. Od té doby se
jich prodalo více než 105 tisíc
kusů,“ uvedla mluvčí Tesco
Stores ČR Jana Matoušková. 

Moderní obchod

ZAJÍMAVOSTI Z BIO SVĚTA

Francie
BIOCOOP měl obrat přes
300 milionů
Skupina Biocoop s 290 prodej-
nami biopotravin dosáhla vloni
obratu přes 300 milionů EUR,
což je meziroční růst o 22 %.
Za posledních pět let bylo ve

Francii otevřeno přes 100 no-
vých prodejen, 30 v roce 2007.
60 % prodejen jsou větší než
150 m2 a tudíž připomínají bio-
supermarkety. Nejvíce jich je
otevíráno v Paříži, a to přes
vysoké nájemné. 

www.biocoop.fr

Španělsko
Katalánie podpoří bio
maloobchod 
Katalánská vláda se rozhodla
podpořit prodej biopotravin.
Nový podpůrný program má za
cíl vytvořit nebo modernizovat
maloobchodní prodejny s bio-
potravinami. Vláda podpoří
investice až do 30 procent,

maximálně ve výši 12 000
EUR (přibližně 300 000 Kč) na
prodejnu. 
Katalánie je nejdůležitějším
odbytištěm biopotravin v celém
Španělsku. Za posledních de-
set let se tam počet certifiko-
vaných zpracovatelů a farmářů
ztrojnásobil.
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Kupovat v dnešní době potra-
viny, jejichž výroba je etická 
a zároveň ekologická, je těžký
úkol. Jeden z problémů před-
stavuje rozhodnutí, co je dů-
ležitější - zda podporovat far-
máře třetího světa zapojené do
programu Fair trade nebo
nakupovat jídlo vypěstované 
v blízkém okolí bydliště, které
nemusí být přepravováno na
velké vzdálenosti letadly. Píše
se o tom na stránkách CNN. 
Donedávna nejvíce pozornosti
přitahovala právě doprava po-
travin a její dopad na globální
změnu klimatu. Lidé se soustře-
dili na problematiku velkých
obchodních řetězců nakupu-
jících jídlo po celém světě. 
Podle některých výzkumů ura-
zí potravina průměrně okolo
2400 kilometrů, než se dostane
na talíř amerického spotře-
bitele, což podnítilo v posled-
ních letech aktivity propagující
místní pěstitele. Ale zemědělce
z rozvojového světa tyto ten-
dence polekaly, protože mají
oprávněný strach z odlivu zá-
padních zákazníků. 
Africká ekonomika roste prů-
měrně asi o pět procent ročně 
a podle britské vládní organi-
zace Department for Interna-
tional Development (DFID) je
to do značné míry právě díky
zemědělskému vývozu. Podle
jiných údajů je 1,5 milionu lidí
v rozvojovém světě, zejména 
v subsaharské Africe, zase zá-
vislých na vývozu květin. 
Jen britští spotřebitelé utratí
každý den za ovoce a zeleninu
dovezenou z Afriky dva mili-
ony liber (v přepočtu skoro 64
milionů korun). Pokud by se
určitá část z nich rozhodla na-
kupovat pouze od lokálních
britských pěstitelů, mělo by to
pro farmáře třetího světa sa-
mozřejmě nepříjemné, možná 
i katastrofické důsledky. 

CNN: Jak v dnešní době jíst ekologicky 
a zároveň eticky

Podle nových výzkumů je ale
negativní ekologický dopad
transportu z rozvojových zemí
sporný. Značná část emisí
vzniká totiž až nákladní pře-
pravou potravin v cílové zemi a
menší podíl překvapivě připadá
na dopravu ze vzdálených
zemí. Ve Velké Británii podle
DFID vnitrostátní přeprava
vyprodukuje 85 procent z cel-
kového množství emisí, které
při transportu jídla vzniknou.
Silniční nákladní doprava ve
Velké Británii vzrostla mezi
lety 1980 a 2001 o 57 procent. 
A navíc doprava jako taková
přispívá k celkovému počtu
emisí skleníkových plynů, kte-
ré vzniknou výrobou potravin,
pouze 2,5 procenty. Naproti
tomu chlazení jídla se na něm
podílí 18 procenty, což dělá
překvapivých 3,5 procenta 
z celkového množství sklení-
kových plynů, které do ovzduší
vypouští Velká Británie. Takže
vinit ze zhoršování životní
prostředí pouze přepravu potra-
vin zřejmě není možné. 
Podle neziskové organizace na
ochranu zákazníků a prosazo-
vání ekologických potravin
Organic Consumers Associa-
tion (OCA) na výrobu jídla,
které za rok sní průměrný zá-
padní spotřebitel, je třeba 1600
litrů fosilních paliv. Ale jen 256
litrů z toho připadá na dopravu.
Pro srovnání na chemická hno-
jiva, která se používají v země-
dělské prvovýrobě, z toho jde
496 litrů. 
Zemědělství a potravinářství
zodpovídá podle Organizace
spojených národů pro výživu 
a zemědělství (FAO) za více
než jednu třetinu všech emisí,
které se na světě vyprodukují.
A zdaleka nejhorší vliv na
životní prostředí z celého cyklu
výroby potravin má jejich pěs-
tování, které stojí na počátku, 
a nikoli přeprava. 

Při zemědělské činnosti jsou 
z hlediska životního prostředí
nejhoršími aktivitami kácení
lesů (představuje 18 procent
emisí, které se do atmosféry
vypustí kvůli zemědělství 
a potravinářství) a obdělávání
půdy (13,5 procenta). K obdě-
lávání patří již zmíněné hnojení
umělými hnojivy a nebo třeba
zavlažování rýžových polí.
Výroba dusíkatých hnojiv je
mimořádně náročná na spo-
třebu fosilních paliv. Na výrobu
jedné tuny hnojiva se spotře-
buje ekvivalent 1,5 tuny ropy. 
Největším zdrojem emisí je
však při výrobě potravin pro-
dukce masa. Chov dobytka 
v roce 2006 vyprodukoval víc
skleníkových plynů než do-
pravní sektor - 18 procent z cel-
kového celosvětového množ-
ství skleníkových plynů, infor-
movala FAO. Chov zeměděl-
ských zvířat má na svědomí 37
procent metanu a 65 procent
kysličníku dusného, které lid-
stvo vypouští do atmosféry. 
Podle ekologických aktivistů se
maso a mléko podílí 50 pro-
centy na celkovém ekologic-
kém dopadu pěstování a výro-
by potravin. Přechod k vegeta-
riánství nebo veganství se stále
častěji doporučuje jako nejlepší
způsob jak omezit produkci
skleníkových plynů. 
Podle studie Chicagské uni-
verzity má každý konzument
masa na svědomí ročně o 1,5
tun emisí více než vegetarián
nebo vegan. A podle OCA je na
výrobu živočišných bílkovin
potřeba osmkrát více fosilních
paliv než na výrobu stejného
množství rostlinných bílkovin. 
Stát se vegetariánem rozhodně
není všelék, i vzhledem k to-
mu, že v zemědělské výrobě 
a navazujícím průmyslu je na
celém světě zaměstnáno 1,4
miliardy lidí. 

Zdroj: Ekolist

Vína přicházející na stoly spo-
třebitelů v EU, ve valné vět-
šině obsahují lidskému zdraví
škodlivé pesticidy. Jde přitom 
i o vína, která pocházejí ze svě-
toznámých vinic. Vyplývá to ze
zprávy, kterou představila ne-
zisková organizace Pesticide
Action Network (PAN) Europe. 
Organizace testovala 34 evrop-
ských vín z konvenční zeměděl-
ské produkce. Ve všech našla
pesticidy, v jednom vzorku do-
konce „koktejl“ deseti různých
pesticidů. Celkem v lahvích bylo
24 různých druhů pesticidů. 
Deset vzorků pocházelo z Fran-
cie, stejný počet z Německa,
sedm z Rakouska, tři z Itálie 
a po jednom bylo z Portugalska,
Jihoafrické republiky a Chile.
„Na Evropu připadají dvě
třetiny světové produkce vína,
Evropané také dvě třetiny pro-
dukce tohoto nápoje vypijí,“
upozornil Elliott Cannell z PAN.
Cannell upozornil, že hroznové
víno patří k druhům ovoce,
které obsahují nejvíce pesti-
cidů. „Mnoho vinařů opouští
tradiční způsoby boje proti
škůdcům a plísním a místo
nich používají nebezpečné syn-
tetické pesticidy,“ vysvětlil. 
Čeští a moravští vinaři sice
přípravky obsahující pesticidy
používají, ale v takové míře,
která se ve víně nemůže proje-
vit, uvedl Jiří Sedlo ze Svazu
vinařů ČR. Potvrzují to i kon-
troloři. „Pesticidy sledujeme při
každé kontrole vín, žádný pro-
blém jsme ale dosud neodha-
lili,“ uvedla Pavla Burešová ze
Státní zemědělské a potravi-
nářské inspekce. 
Bylo testováno také šest bio
vín. Pět vzorků bylo bez pesti-
cidů, jen v jednom vzorku bylo
nalezeno podlimitní množství.
Ekologičtí vinaři jsou často
oběťmi svých konvenčních sou-
sedů, kteří pesticidy používají 
a zanášejí je na ekologické
vinice. 

Zdroj: Moderní obchod, 
PAN Europe

Víno, které se prodává
v EU, většinou
obsahuje pesticidy
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Office Depot zahájil prodej Fair Trade potravin
Od konce ledna mohou příz-
nivci etických a bio potravin
snáze objednávat Fair Trade
občerstvení pro své kanceláře 
a pracoviště. Společnost Office
Depot, která poskytuje kom-
plexní služby pro kanceláře
(donedávna Papirius), zařadila
do svého katalogu deset Fair
Trade produktů. 
Výrobky Fair Trade (neboli
spravedlivého obchodu) se
objevily už ve speciálním vá-
nočním katalogu společnosti.
Od 28. ledna jsou ve stálé
nabídce. „Věřím, že zákazníci
budou na tento krok reagovat
pozitivně. Převážná většina
Fairtrade potravin je také bio 
a naše zkušenost je taková, že 

i v kancelářích si chtějí lidé
stále častěji dopřát opravdu
kvalitní, zdravé výrobky,“ říká
produkt managerka Ing. Zu-
zana Hapáková. Office Depot
při svých aktivitách jasně
deklaruje společenskou zod-
povědnost firmy, ať už k život-
nímu prostředí nebo lidem. „Je
správné, aby lidé ve třetím
světě dostali za svoji práci
zaplacenu spravedlivou odmě-
nu stejně jako třeba lidé v Ev-
ropě. Oceňujeme i to, že je 
z Fair Trade vyloučena dětská
práce a naopak jsou pod-
porována rovná práva žen,“
dodává Hapáková. 
V katalogu, odkud si objedná-
vají společnosti a instituce,

Dánsko
Budoucnost ekologického
mléka v Dánsku
V Dánsku stále a rychle stoupá
poptávka po ekologických
mléčných produktech. Z toho
vyplývá, že budoucnost dán-
ského sektoru mléka spočívá 
v ekologické produkci. V roce
2008 přejde na ekologický způ-
sob výroby 47 mléčných farem
s celkovou výměrou 6 600 ha.

Ze zprávy mlékárenského kon-
cernu Arla Foods o výsledcích
šetření mezi dánskými spotře-
biteli vyplývá, že Dánové na-
kupují stále více ekologických
mléčných produktů a poptávka
po nich rychle a stále stoupá.
Spotřebitelé mají zájem zej-
ména o širší sortiment těchto
výrobků. 
Při průzkumu byli spotřebitelé

dotazováni, kterou z osmi pod-
mínek považují při nákupu
mléka a mléčných produktů za
nejdůležitější. 26 % respon-
dentů odpovědělo, že je pro ně
nejdůležitější, aby mléko 
a mléčné výrobky byly vyro-
beny ekologicky. Dotazovaní
považují záměně důležité, aby
mléčné produkty byly vyro-
beny v určitém místě, aby byly
chutné a lehce stravitelné nebo
aby se mlékárny soustředily na
důvěryhodnost pro spotřebitele.
Pro respondenty byl méně výz-
namný požadavek (3 % dotáza-
ných), aby mléčné produkty
byly „funkční“, to je aby obsa-
hovaly ingredience s pozitivním
zdravotním účinkem, jako jsou
probiotické bakterie nebo
omega-3 mastné kyseliny. 
Dánské centrum zemědělského
poradenství (Danish Agricul-
tural Advisor Centre DAAC) 
v poslední zprávě uvádí, že 
v roce 2008 přejde 106 farmářů
se 14 000 ha z konvenčního na
ekologické zemědělství. V roce
2007 to bylo 102 farmářů 
s 12 700 ha. 
Unie dánských farmářů (Dansk
Landbrug Union) odhaduje, že
pokud má být uspokojena pop-

Pokračování na str. 9

kancelářské potřeby i občer-
stvení, jsou dva druhy férového
čaje (bio ibišek, bio zelený Cey-
lon/Darjeeling), tři druhy kávy
(zrna pro espreso, mletá káva
do presovače, instantní), jedno-
porcové kousky bio hořké
čokolády, bio kávová zrna v čo-
koládě, třtinový cukr, bio
sušenky s čokoládou a pome-
rančem a čokoládová tyčinka 
s guaranou. Všechny pocházejí
od společnosti GEPA, největší
Fair Trade společnosti v Ev-
ropě. 
„Oceňujeme, že Office Depot
férové výrobky do katalogu
zařadil, protože se tak dostanou
zase k širšímu spektru spo-
třebitelů. Zejména pro instituce

a společnosti, které občer-
stvení do kanceláří objednávají
hromadně, je to dobrá mož-
nost, jak snadno vyměnit běžné
potraviny za bio a fair trade. 
V zemích západní Evropy je to
stále oblíbenější způsob, jak
vyjádřit společenskou zod-
povědnost firem,“ konstatuje
Lenka Černá ze společnosti
Excellent Plzeň, která tyto pro-
dukty dodává. 

Zdroj: Moderní obchod

ZAJÍMAVOSTI Z BIO SVĚTA távka po ekologických potravi-
nách a splněny plány Unie,
musí být do roku 2015 každým
rokem převedeno z konvenč-
ního na ekologické zemědělství
10 000 až 12 000 ha zeměděl-
ské půdy. Podle DAAC a Dán-
ské asociace ekologického ze-
mědělství z celkového počtu
letošních konvertujících farem
je 47 mléčných farem s celkem
6 600 ha zemědělské půdy
(průměr 140 ha na farmu).
Ostatní konvertující farmy
zaměřené na tržní rostlinnou
produkci nebo smíšenou pro-
dukci obhospodařují celkem 
3 400 až 5 400 ha zemědělské
půdy. 
Agra Europe, 2008, č. 2300, s.

N/4, překlad: Jena Javůrková

Velká Británie
Organix prodán Hero
Group
Firma Organix, známý britský
výrobce biopotravin pro děti,
byla koupena švýcarskou fir-
mou Hero Group, patřící rodině
Oetkerů. 
Organix založila v roce 1992
Lizzie Vann, která vedla kam-
paň za zákaz některých aditiv 
v dětské stravě. Společnost se
snažila pozvednout kvalitu dět-
ských potravin a zaznamenala
velký úspěch, když si veřejnost

začala uvědomovat výhody
biopotravin.  
Organix tento rok očekává zisk
2 miliony liber z obratu ve výši
25 milionů. Hero Group,
výrobce marmelád, nápojů,
polotovarů, dětských potravin a
těstovin, je majoritně vlastněn
Dr Oetkerem.

Prince Charles otevírá
vlastní prodejnu
Prince Charles, následních brit-
ského trůnu, otevřel před mě-
sícem ve městě Tetbury svoji
vlastní prodejnu s názvem
Highgrove. V nabídce je vše od
sezonní zeleniny z princovy
nedaleké farmy až po jablka
pocházející ze sadu jeho ženy
Camilly. 

Nemocnice hledá místní
dodavatele potravin
Pacienti Královské nemocnice
v britském Chesterfieldu se
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mohou brzy těšit na čerstvé
produkty z místních farem.
Nemocnice hledá regionální
producenty a dodavatele jako
součást své snahy nabízet svým
pacientům vysoce kvalitní
místně produkované potraviny.
Výzva je snahou nemocnice
pomáhat místní ekonomice
kdekoli je to možné.  

„Nakupování v místě“ se
stalo velkým trendem 
Při loňských vánočních náku-
pech plánovalo více než kdy
předtím větší množství Britů
nakupovat potraviny v malých
místních prodejnách. Vyplývá

to ze studie agentury Deloitte &
Touche. „Nakupování v místě“,
v nezávislých prodejnách nebo
tržnicích, se stalo velkým tren-
dem. Zatímco supermarkety
utrácely miliony liber za vá-
noční reklamní kampaně, zá-
kazníci se více zajímali o jídlo,
které není „třikrát a vakuově
baleno“. Množství zákazníků,
kteří tvrdili, že většinu svých
nákupů uskuteční v místních
nezávislých prodejnách nebo
tržnicích vzrostlo z 20 % v roce
2006 na 29 % v roce 2007. Na
farmářských trzích nebo trzích
na ulici plánovalo v roce 2006
nakupovat 9 % zákazníků, 
v roce 2007 to bylo 16 %.

Pokračování ze str. 8

Kalendář bio akcí

2. Středozemní konference o ekologickém zemědělství 
v Chorvatsku: „ORGANIC AGRICULTURE -
CONTRIBUTION TO SUSTAINABLE ECOSYSTEM“
- Dubrovnik, Chorvatsko, 2. - 6. 4. 2008
www.oacdubrovnik.wordpress.com

Natural & Organic Products Europe 2008 - Olympia,
Londýn, UK
13. - 14. 4. 2008
www.naturalproducts.co.uk/07/public/MainHall.aspx?ID
=6921&sortMenu=102000

International Forum on Global Aspects of Farm Animal
Welfare, Brussels/Belgium 
22. - 23. 4. 2008
www.animalwelfareandtrade.com

Organic Marketing Forum 2008 - Varšava, Polsko 
26. - 27. 5. 2008
www.organic-marketing-
forum.org/index.php?lang=english

Asia Organic & Lohas Expo 2008 - Taipei, Taiwan
24. - 26. 10. 2008
www.lohas-city.com

Natural Ingredients 2008 - Villepinte, France
4. - 6. 11. 2008
www.fi-events.com

Arab Naturals 2008 - Abu Dhabi, United Arab Emirates
28. - 30.11. 2008
www.arabnaturalsexpo.com

První biorestarace 
v Bratislavě
V polovině února byla v Bra-
tislave na kolibě hotelu West
slavnostně otevřena první BIO
restaurace na Slovensku - „BIO
Reštaurácia WEST“. Suroviny,
které restaurace používá, po-
chází ze slovenských, ale i čes-
kých a rakouských ekofarem.
Jídelní lístek respektuje sezón-
not a používájí se ty nejčer-
stvější produkty. 

BIO Restaurant WEST,
www.biorestaurant.sk

BIO VE VEŘEJNÉM STRAVOVÁNÍ

ZPRÁVY
v kostce

Kampaň proti
saturovaným tukům
Britská Food Standards Agency
zveřejnila detaily své kampaně,
která má snížit spotřebu saturo-
vaných tuků Brity. Saturované
tuky jsou spojovány se srdeč-
ními nemocemi. Výrobci po-
travin jsou nabádáni, aby sni-
žovali velikosti porcí a množ-
ství saturovaných tuků v potra-
vinách. FSA odhaduje, že sní-
žením konzumace tuků o 20
procent by se v Británii
podařilo předejít 3 500 úmrtím
ročně. Nabádá také spotře-
bitele, aby pečlivě četli etikety
a uvědomili si rozdíly mezi sat-
urovaným tukem a tukem
obecně. 

McDonald's bude
používat Fair-trade čaj
Ve snaze transformovat se na
šampiona sociální zodpověd-
nosti budou nadále všechny
restaurace McDonald's v Bri-
tánii nabízet pouze čaj PG Tips,
fair-trade značku čajů firmy
Unilever.

Zákaz prodeje junk
food v nemocnicích Walesu
Brambůrky, čokoláda a sladké
nápoje budou odstraněny z au-
tomatů umístěných ve státních
nemocnicích ve Walesu. Mi-
nistr zdravotnictví Edwina Hart
zdůraznil, že Wales je tak první
částí Velké Británie, která k ta-
kovému kroku přistoupila ve
snaze vypořádat se s narůstají-
cím množstvím obezity a ne-
mocí způsobovaných stravo-
vacími návyky.

Většina Evropanů
stále proti GMO
Většina Evropanů, 58 %, říká,
že je proti používání geneticky
modifikovaných organismů
(GMO), zatímco okolo 21 %
používání podporuje. Vyplývá
to z průzkumu agentury Euro-
barometer.

Bio Obchod, informační měsíčník pro prodej biopotravin v České republice.
Vinohradská 261, 664 34 Moravské Knínice, tom@greenmarketing.cz
www.greenmarketing.cz. Registrováno: MK ČR E 16667
Uzávěrka pro redakční příspěvky a inzerci vždy do 25. předcházejícího měsíce.
Inzerce: tom@greenmarketing.cz, 
tel: 541 263 456 2008c
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Biopotraviny v USA
Spotřeba bio v USA
vzrostla o 21 procent
Výsledky každoročního průz-
kumu amerického svazu Or-
ganic Traders Association
ukazují za rok 2006 nárůst
spotřeby bioproduktů ve Spo-
jených státech o 21 % na 17,7
miliardy USD. Biopotraviny
tvoří 95 % prodejů (16,7 mili-
ardy USD), obrat nepotravi-
nových produktů (kosmetika,
výrobky osobní hygieny)
vzrostl ze 744 milionů USD 
v roce 2005 na 938 milionů
USD v roce 2006, což před-
stavuje nárůst o 26 %. 
Největší brzdou ještě rychlej-
šího růstu je podle výzkumu
především nedostatečná nabíd-
ka bio surovin. 
Navzdory problémům s dodáv-
kami trh zaznamenává vysoký
nárůst jak nových výrobků na
trhu tak i maloobchodních
prodejen, které je nabízejí. 
Asi 55 procent dotazovaných
respondentů v roce 2007 při-
znalo, že nedostatek spolehli-
vých dodávek brání jejich
společnosti ve vytváření vět-
šího odbytu bio výrobků. Maso
a mléčné výrobky patří mezi
kategorie výrobků, které jsou 
v posledních letech nejvíce
ohroženy nedostatečnými do-
dávkami - obě totiž patří mezi
nejrychleji rostoucí kategorie. 
Poptávka po bio mase, které 
v současnosti představuje nej-
menší kategorii na trhu s bio
potravinami, vyskočila v roce
2006 o 55 procent, přičemž
celkový odbyt činil 300 milionů
USD.
Mléčné výrobky, největší seg-
ment bio potravin, zaznamenal
nárůst v odbytu o 25 procent 
a vyšplhal se tak na částku 
2,6 miliardy USD.
Ovoce a zelenina zaznamenaly
mezi roky 2005 a 2006 nejnižší
nárůst (11 procent), ale v roce
2007 je očekávána vyšší pop-
távka.
„Stále více spotřebitelů ve Spo-
jených státech, bez ohledu na
příjem, má přístup k bio potra-

vinám, protože jsou nyní na-
bízeny ve stejných prodejnách,
kde již jsou zvyklí nakupovat“,
říká se ve zprávě.

Z biopotravin se stává
střední proud 
Podle poslední zprávy spo-
lečnosti Mintel se o nárůst
odbytu biopotravin ve Spo-
jených státech přičinil větší
zájem o zdraví a bezpečnost
potravin. „Bio je nyní součástí
života každého, od hispánské
matky imigrantky po malo-
měšťáckého teenagera. Po ně-
kolika případech kontaminace
potravin se hodně lidí začalo
ohlížet po bezpečnějších, pří-
rodnějších potravinách a nápo-
jích“, říká Marcia Mogelonsky,
hlavní analytička výzkumu 
u společnosti Mintel. 
Podle průzkumu více než
polovina všech Američanů
řekla, že si během posledního
roku zakoupila biopotraviny 
a více než čtvrtina bionápoje.
Pro srovnání, v roce 2002 si
koupilo bio potraviny nebo bio
nápoje 34 procent spotřebitelů.
Podle Global New Products
Database (GNPD, Databáze
nových výrobků) došlo k „tr-
valému růstu“ ve vývoji bio
výrobků. V loňském roce bylo
ve Spojených státech uvedeno
na trh asi 1 600 nových biopo-
travin, v roce 2002 to bylo 732
výrobků.

Výzvy
Takto silný růst samozřejmě
není udržitelný dlouhodobě.
Mintel předpovídá, že trh 
s biopotravinami bude i nadále
růst, ale pomaleji. Rovněž
předvídá, že do roku 2012
odbyt biopotravin v USA
vzroste o 59 procent a odbyt
bio nápojů o 65 procent.
„Bio výrobkům se bude i na-
dále dařit, ale jsou zde náznaky,
že průmysl může čelit narůsta-
jícím výzvám. Maloobchodní
značky nabízejí nižší ceny než
značky tradiční, a přestože
jejich rychlý průnik na bio trh

může povzbudit více lidí k ná-
kupu více bio výrobků, je zde
možnost, že to růst trhu
poškodí,“ říká Mogelonská.
Podle průzkumu přibližně dvě
třetiny Američanů potvrdily, že
by si kupovali více bio vý-
robků, kdyby byly levnější. To
samozřejmě zvyšuje zájem 
o levnější maloobchodní znač-
ky.

Řetězec s bio pizzami 
Společnost Pizza Fusion nabízí
bio pizzu ve více než 50 eko-
logicky šetrných restauracích.
Neformální řetězec s pizzami
servíruje labužnické bio menu 
s nabídkou pizz, ficaccio send-
vičů, plněných rolek, zákusků,
piva a vína. Společnost tvrdí, že
veškeré výrobky jsou bez
umělých přísad, sladidel, kon-
zervačních přípravků, antibi-
otik a hormonů. 

Pizza Fusion rovněž nabízí
variace bez přidaných glu-
tamátů, laktózy a veganské
varianty a tvrdí, že jejich
přístup k službám je ekologicky
šetrný „až po ekologický toa-
letní papír, který používají na
toaletách“.
Restaurace Pizza Fusion vyu-
žívají k ohřevu vody a prostorů
restaurace recyklované teplo 
z trub místo topení a zařízení
na ohřev vody. 

Prodej bio kávy vzrostl
v USA o 24 procent
Maloobchodní prodeje bio ká-
vy vzrostly v roce 2006 v USA
o 24 % na 110 milionů USD.
Tento vývoj je způsoben narůs-
tající informovaností zákaz-
níků, dostupností a vysokou
kvalitou bio kávy. 

Coca-Cola koupila 40 %
výrobce bio čajů  
Coca-Cola, největší výrobce
nealkoholických nápojů, kou-
pila 40 procentní podíl ve
firmě Honest Tea, výrobce bio
ledových čajů a nápojů. Za
svůj podíl zaplatila přibližně
43 milionů dolarů. Po třech
letech má Coca-Cola opci na
nákup zbylého podílu. 

Největší spotřeba bio
je na západě
Výzkum Media Rating Council
Scarborough zjistil, že 35 %
dospělých ze San Francisca si
během září roku 2007 zakou-
pilo biopotraviny - tím se
město umístilo na přední příč-
ce mezi americkými městy 
v oblasti spotřeby biopotravin.
Během stejného měsíce si
biopotraviny zakoupilo 32 %
dospělých obyvatel města
Seattle, v Portlandu to bylo 
27 %, po 26 % v Denveru 
a Washingtonu D.C. a 24 % 
v San Diegu. V celých Spo-
jených státech je 17 % všech
dospělých obyvatel považo-
váno za spotřebitele biopo-
travin.

Ze 79 měst, které Scarborough
sledoval, bylo 23 označeno
jako „bio odbytiště“.  Scarbor-
ough Research definuje „bio
odbytiště“ jako města, kde je
pravděpodobnější, že procento
spotřebitelů bio potravin bude

Pokračování ze str. 11
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vyšší než je národní průměr,
nebo odbytiště, která mají pro-
cento spotřebitelů bio potravin
vyšší než je průměr. 13 z těchto
23 bio odbytišť se nachází 
v západním regionu Spojených
států, šest v jižním regionu, tři
jsou v severovýchodním a jed-
no na středozápadě (Minneapo-
lis).
Co mají společného spotře-
bitelé pěti nejlepších odbytišť?
„Jsou mladí, mají nadprůměrný
roční příjem a zdraví je pro ně
důležité,“ říká Alisa Joseph,
viceprezidentka Advertiser,
Agency Services, Scarborough
Research. „Města jako San
Francisco a Seattle jsou již
dlouho známá svým aktivním,
zdravým životním stylem 
a proto je zcela logické, že figu-
rují na předních příčkách
žebříčku“. 

Biopotraviny v USA
Roční příjem domácnosti na-
kupujících biopotraviny je 
o 22 % vyšší než národní prů-
měr. Spotřebitelé bio potravin
jsou zpravidla mladí a mají ro-

dinu - oproti národnímu prů-
měru jim o 19 % pravděpodob-
něji bude mezi 18 a 34 lety 
a pravděpodobnost, že mají dvě
a více děti, je o 13 % vyšší než
národní průměru. 
Ve Wal-Mart Supercenter
nakupovali zákazníci hledající
biopotraviny nejčastěji - 29 %
spotřebitelů kupujících biopo-
traviny je během sledovaného

týdne nakoupilo ve Wal-Mart
Supercenter. Mezi spotřebiteli
biopotravin je ale zdaleka
nejoblíbenější řetězec prodejen
Whole Foods Market. Další
prodejny s potravinami, kde je
koncentrace bio spotřebitelů
vyšší než průměrná, jsou
Trader Joe´s, Safeway, Costco
a SuperTarget.

Zdroj: Organic-market.info

GMO ohrožují
biopotraviny
Představitelé ekologického ze-
mědělství a výrobců biopo-
travin v USA se obávají vlivu
GMO na čistotu svých biopro-
duktů. Největší firmy v oboru
bio, jako například velkoob-
chod United Natural Foods,
vyjádřilo nutnost vytvořit přís-
nější testovací standardy kvůli
zabránění kontaminaci. 

Řady výrobců biopotravin již
zahájila testování svých pro-
duktů na vlastní náklady. Bio
farma a producent bio mléka
Albert Strauss začala testovat
kupované bio krmivo a zjistila,
že více než třetina bio kukuřice
skrmované vlastním stádem
byla kontaminována.  
Představitelé bio segmentu se
obávají, že kontaminace GMO
může ohrozit odbyt biopo-
travin. Připravují proto zpřísně-
ní pravidel, která by vyža-
dovala povinné testování na
obsah GMO. 
Biotechnologie v potravinářství
se v USA rychle rozšiřují. Na
více než 73 % zemědělských
ploch se pěstují GMO plodiny. 
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EKOLOGICKÉ ZEMĚDĚLSTVÍ VE SVĚTĚ

Počet ekofarem 
v Kanadě roste 
Podle Statistického úřadu Ka-
nady vzrostl počet ekologicých
farem za pět let o 60 procent.
Kanada na konci roku 2006
měla 3 555 farem nabízejících
certifikované bio produkty. Dal-
ších 640 farem bylo v přechod-
ném období a 11 937 produko-
valo ekologické produkty aniž
by bylo certifikováno. Nej-
častějším bioproduktem v Kana-
dě je seno, obilí a olejniny.  

Plocha ekologických
farem se v Německu
zvášila o 6 procent
Podle odhadů německé agentury
BÖLW vzrostla vloni plocha
ekofarem o 5,8 %, což je mírně
více,  než rok předtím. V Ně-
mecku je tak v ekologickém
hospodaření zařazeno 5,3 % ze-
mědělské půdy (873 010 ha). 
Na základě dostupných dat od-
haduje BÖLW objem spo-třeby
biopotravin v Německu v roce
2007 na 5,3 miliardy EUR. To
je o 15 % více než předloni. 

www.boelw.de

Rakousko rozšíří
biozemědělství
Poptávka po biologicky čistých
potravinách v Rakousku rok od
roku stoupá a značně přesahuje
nabídku. Proto se ministerstvo
zemědělství spolu se zeměděl-
skými komorami chystá zahájit
velkorysou akci, v níž chce
přesvědčit dalších deset tisíc
zemědělců, aby dali přednost
ekologicky čistým plodinám 
a ekologické masné produkci.
Cílem akce je zvýšit počet eko-
logických zemědělců z dosa-
vadních téměř 20 tisíc na zhruba
30 tisíc a rozšířit plochu, na které
se pěstují bioprodukty, z dosa-
vadních 350 tisíc hektarů, což je
zhruba 13 procent celé zeměděl-
ské půdy, o další třetinu.
Podle mluvčího Strany zele-
ných pro otázky zemědělství
Wolfganga Pirklhubera bude
během nastávající akce za-

potřebí přerozdělit agrární sub-
vence Evropské unie tak, aby
biozemědělcům připadlo mezi
dvaceti až čtyřiceti tisíci eur
ročně. „Chovatel zvířat s eko-
logickou farmou musí používat
výlučně ekologické krmivo.
Ceny krmiv se ale zdvojnáso-
bily a biozemědělci, stojící až
na konci zpracovatelského 
a distribučního řetězce, dostá-
vají z vyšších cen potravin ten
nejmenší krajíc,“ podotkl Pirkl-
huber, sám biozemědělec. 
Rakouští Zelení kritizují právě
skutečnost, že největší částka
subvencí šla do zemědělských
velkovýroben, u nichž stoupající
intenzita výroby znamená další
zvýšení negativního dopadu na
životní prostředí. Právě v dů-
sledku zkrácených subvencí
klesl počet rakouských bio-
výrobců pod dvacet tisíc, což se
nová akce snaží změnit.
Jen loni stoupl v Rakousku
obrat biopotravin o 20 procent,
na více než půl miliardy eur.
Biopotraviny tvoří přes pět pro-
cent spotřeby potravin a odha-
dem 85 procent Rakušanů ale-
spoň příležitostně sáhne po bio-
logickém produktu. Za ekolo-
gicky čisté ovoce, zeleninu, maso,
chléb a pečivo utratili loni Ra-
kušané 284 milionů eur a poptáv-
ka roste natolik, že v mnohých
kategoriích je nutné biopotraviny
dovážet ze zahraničí. 

Zdroj: HN.IHNED.CZ

Studie zjistila poškození
DNA u zemědělců
Zemědělci v indickém státě Pun-
jab trpí poškozením své DNA
poté, co byly nadměrně vysta-
veni působení pesticidů. Tuto
skutečnost odhalila studie vědce
Raminderjeet Kaura z Oddělení
lidské biologie punjabské uni-
verzity ve městě Patiala.

Zdroj: Express India
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Poradenství v oblasti
marketingu a prodeje
biopotravin.

Poslání
Posláním společnosti Mgr.Tomáš
Václavík − Green Marketing je
pomáhat rozšiřování českého
ekologického zemědělství 
a prodeje biopotravin
poskytováním vynikajících a
profesionálních marketingových
poradenských služeb a přesných
informací ekologickým farmářům,
výrobcům a obchodníkům 
s biopotravinami.

Váš nejlepší nástroj pro komunikaci
s obchodníky s biopotravinami.
Inzerát v magazínu Bio Obchod
přímo zasáhne vaši cílovou skupinu
a pomáhá vám zvyšovat obraty na
prudce rostoucím českém 
bio trhu. Využijte 
výhodné ceny 
plošné i vkládané 
inzerce. 

Bio Obchod
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Po loňském mírném propadu
se letos opět rozšiřuje rozměrekologického zemědělství. Po-tvrzují to aktuální statistickéúdaje ministerstva zemědělstvík 31. říjnu letošního roku.

Během uplynulých deseti mě-síců se počet zemědělců přih-lášených do ekologického reži-mu hospodaření zvýšil o 83
podniků a celkově tak dosáhl912. Na 6,45 procenta z 5,98
procenta vzrostl  také podílvýměry ekologicky obhospo-dařované půdy na celkovéploše zemědělské půdy. Pozi-tivní je nárůst ploch orné půdy,která tak díky rozšíření o téměř2400 hektarů dosahuje celkem

23 162 hektarů. Příznivé jerovněž  zvýšení počtu výrobců

Ekologické zemědělství opět na vzestupu
biopotravin, kterých je nyní148. 
Ministerstvo zemědělství pova-žuje za stimuly k opětovnémurůstu především vznik konku-renčního prostředí v oblastikontroly a certifikace. Dnes v ČR fungují tři kontrolní orga-nizace pověřené MZe, kterýmijsou KEZ o.p.s., ABCERT

GmbH a Biokont CZ s r.o. Dálese s účinností od počátkuletošního roku také výraznězjednodušila národní legislativastanovující pravidla admini-strace ekologického hospo-daření. Např. zákon o ekolo-gickém hospodaření byl zre-dukován o polovinu, současnáprováděcí vyhláška má oprotipůvodním 15 stranám a 17

přílohám pouze dvě strany
textu a dvě přílohy. 
Probuzení zájmu o ekologické
zemědělství může pramenit i z postupně rostoucího pově-domí o výhodách a přínosech
tohoto hospodaření pro krajinu
i pro zdraví člověka a s tím
spojená poptávka po biopro-duktech. Zde ministerstvo
spolupracuje s partnery z ne-vládních organizací na infor-mování spotřebitelů např. přiakci „Září - měsíc ekozeměděl-ství a biopotravin“, vyhlášeníbiopotraviny roku, podporou

výstav, mezinárodních a lokál-ních akcí, nebo šířením tisko-vých a propagačních materiálů
zaměřených na ekoprodukci. 

Zdroj: MZe

BioFach 2007
klepe na dveře
Největší veletrh biopotravin nasvětě - BioFach - se blíží. Vícenež 2 100 vystavovatelů před-staví své novinky v oblastibiopotravin ve veletržním pa-láci v Neměckém Norimberkuod 15. do 18. února 2007. 

BioFach nabízí jedinečnoumožnost přehlídky nejnověj-ších produktů v oblasti biopo-travin, od surovin až po zbožídenní potřeby, další přírodnízboží jako látky, hračky, pro-dukty ekologického zeměděl-ství a zajištění jejich odbytu natrhu. 
Tentokrát se na veletrhu před-staví i české firmy ve společ-ném stánku, který zajišťujeSZIF. 

Hlavní svě-
tový veletrh
pro biopro-
dukty má od
roku 2007
krásného sy-
na. Jmenuje
se Vivaness a je specializo-vaným veletrhem pro přírodníkosmetiku a wellness. S vícenež 200 vystavovateli vysocekvalitní přírodní kosmetiky aproduktů péče o tělo se vpříštím roce poprvé představíjako samostatný veletrh svýrazně rozšířenou nabídkou.BioFach a Vivaness se budounapříště konat ve veletržním

centru v Norimberku vždyspolečně.

Souběžně se specializovaným
veletrhem budou renomovaníodborníci na více než 100
akcích informovat o nejaktuál-nějších tržních trendech na BioFach - konferenci a fóru
Vivaness.
Další informace o akci a sez-nam vystavovatelů je k dis-pozici na www.biofach.com.Nenechejte si návštěvu Bio-Fach ujít, je to jedinečná

příležitost vidět pod jednou
střechou celý bio svět. 

Marketingové poradenství
Marketingové a komunikační 
strategie
Vztahy s médii
Pořádání událostí
Jednotný firemní grafický styl 
Reklama a umístění inzerce
Odborné vzdělávání v oblasti 
marketingu a prodeje biopotravin
Tržní analýzy
Pro potřeby podnikatelských záměrů 
a marketingových strategií vám nabízíme
hloubkové analýzy vybraných segmentů 
trhu dle vašich potřeb.

Kontakt: Green marketing, Tom Vaclavik, tel.: 541 263 456, e−mail: tom@@greenmarketing.cz 

www.greenmarketing.cz
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NaklíčeNé lNěNé semíNko v prášku

NoviNka

čím je jedinečný?
Lněná semínka se využitím 
patentovaného procesu nakličují, díky 
čemuž v nich několikanásobně vzroste 
obsah hodnotných výživových látek. Poté 
se semínka suší a rozdrtí na prášek.

Naklíčené lněné semínko v prášku 
linusprout je unikátním výrobkem, 

který nemá na současném trhu obdoby. 

•  Neobsahuje žádné přísady nebo konzer-
vační látky

•  Neobsahuje geneticky modifikované 
organismy 

• Neobsahuje lepek ani laktózu

a hlavně linusprout Naklíče-
né lněné semínko v prášku…
•  Je bohaté na Omega-3 esenciální mastné 

kyseliny
•  Obsahuje aktivní enzymy pro lepší 

zažívání a vstřebávání živin 
•  Obsahuje lignany, vitamíny a minerály 

v koloidní formě 
(organismem snadno vstřebatelné) 

• Je skvělým zdrojem železa a jodu
•  Je vhodným zdrojem rostlinných bíl-

kovin
•  Obsahuje upravený poměr rozpustné 

a nerozpustné vlákniny
•  Obsahuje všech 8 esenciálních amino-

kyselin 

Jak si vychutnat linusprout 
Naklíčené lněné semínko 
v prášku?

můžete ho přidat: 
• do cereálií
• do jogurtů
• do ovocných džusů
• do salátů 
• do polévek 

Konzumujte s dostatečným množstvím 
vody, alespoň 150 ml na každou lžíci 
prášku.
DDD: jedna vrchovatá polévková lžíce 
denně

Vychutnejte si výraznou chuť 
neslazených brusinek smíchaných 
s naklíčeným lnem v prášku!

Vychutnejte si jedinečnou chuť borůvek 
smíchaných s naklíčeným lnem v prášku!
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08Výrobce: GranoVita UK, www.granovita.co.uk
Výhradní dovozce a distributor: Country Life s. r. o., Nenačovice 87, 266 01 Beroun 1
Objednávejte na tel.: 311 712 402–4 nebo objednavky@countrylife.cz, www.countrylife.cz




